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Alonso i Vilanova repasen els plànols. (Autor: Ajuntament de Llívia).

Foment es compromet a treballar en una proposta 
de pacificació per a l’Avinguda Catalunya

L’equip de govern de l’Ajun-
tament de Llívia va presen-
tar al ministeri de Foment, 
a Madrid, fa pocs dies, una 
proposta de pacificació de 
l’Avinguda de Catalunya 
(tram de l’N-154 al seu pas 
pel municipi, la titularitat del 
qual recau en el ministeri de 
Foment).

El projecte que s’ha presentat 
a Madrid va ser elaborat, ara 
fa unes setmanes, per l’en-
ginyeria Intra i per encàrrec 
del departament de Segure-
tat Viària del Servei Català de 
Trànsit de la Generalitat de 
Catalunya. Els responsables 
del ministeri han considerat 
el projecte molt ambiciós i 
han proposat estudiar una al-
ternativa “intermèdia” i ajus-
tada a la “normativa estatal”.

“Som conscients que cal fer 
alguna cosa. Potser, la solu-
ció, quan l’hàgim estudiat a 
fons, i in situ, implicaria habi-
litar alguna rotonda, als dos 
extrems de la via, col·locar 
passos elevats i millorar la 
senyalització horitzontal per 
evitar que s’hi facin avança-
ments dins del nucli urbà”, 
ha plantejat el subdirector 
general d’Explotació del Mi-
nisteri de Foment del govern 
espanyol, Antoni J. Alonso 
Burgos.

Aquestes mesures buscarien 
mantenir l’efectivitat que han 

L’Ajuntament ha instat als responsables del ministeri a buscar una solució definitiva 
a la conflictivitat i accidentalitat de la via

solució menys impopular per 
a aquesta via, amb la idea de 
mantenir i millorar la pacifi-
cació de l’Avinguda de Cata-
lunya de Llívia.

El projecte inicial que l’equip 
de govern defensa per a 
l’Avinguda Catalunya pre-
senta un total de quatre ro-
tondes noves i un canvi de 

mostrat els radars en la re-
ducció de la velocitat i l’acci-
dentalitat a la via. Els radars 
van ser instal·lats a Llívia fa 
cosa d’un any i mig. La me-
sura dels radars —que va 
ser la solució suggerida en el 
seu dia pel ministeri de Fo-
ment—, ha generat malestar 
entre una part de la població.
Ara, el ministeri buscarà una 
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disseny de la rotonda actual 
—cruïlla del carrer del Troc i 
el passeig de Sant Guillem—. 
També recull modificacions 
de traçat de la travesse-
ra amb l’estrenyiment de la 
calçada, la millora de la sen-
yalització i altres mesures, 
com ara situar el doble de 
passos de vianants a la via.

La proposta, però, ha sem-
blat “excessiva” per part dels 
tècnics ministerials que han 

sentit, abans no s’acabi 
l’any, govern municipal i mi-
nisteri es tornaran a reunir 
per continuar treballant en la 
pacificació de l’Avinguda de 
Catalunya.

Aquest tram de l’N-154 re-
gistra, de mitjana, uns 8.000 
vehicles diaris. En part, el 
trànsit elevat de la via és ori-
ginat per l’elevada afluència 
i pas de vehicles que prove-
nen de l’Alta Cerdanya.

considerat que la inversió 
que caldria, per a tirar enda-
vant el projecte, és superior 
als 2 milions d’euros.

Així, el responsable de la de-
marcació de Carreteres de 
l’Estat a Catalunya, Vicente 
Vilanova, present a la reunió, 
s’ha compromès a treballar 
immediatament per tal de 
modificar aquesta proposta 
inicial, en la línia de fer-la via-
ble a curt termini. En aquest 
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Milers d’esportistes vinguts d’arreu aprofiten, 
al llarg de l’any, les instal·lacions de Llívia

Cada any, milers d’esportis-
tes vinguts d’arreu, aprofiten 
les instal·lacions esportives 
que hi ha a Llívia, especial-
ment el camp de futbol i el 
pavelló municipal. Federa-
cions, clubs, entitats i esco-
les organitzen les seves com-
peticions i les seves estades 
de formació a Llívia.

En general, les instal·lacions 
gaudeixen d’una bona va-
loració per part dels espor-
tistes. Aquest últim any, Llí-
via ha acollit, pel que fa a la 
competició,  els campionats 
Universitaris, i edicions de la 
Pyrenees Cup i la Cerdanya 
Futsal, entre altres.

El poliesportiu i el camp de futbol són utlitzats per escoles i clubs de tot l’Estat

Medalles de l’Esport per a Brosel i Galceran
El llivienc Alfons Brosel Jor-
dà, de 69 anys, excursionista 
i escriptor, que ha fet de la 
muntanya la seva passió, va 
rebre el passat mes de juny, 
la Medalla de l’Esport -co-
marques gironines- del Con-
sell Català de l’Esport (Gene-
ralitat de Catalunya). 

Aquest reconeixement tam-
bé el va rebre, un any abans,  
Octavi Galceran Solanes, de 
62 anys. Esquiador de fons i 
de muntanya i, actualment, 

Obres pel nou gimnàs
Quan comencin les obres del 
nou consultori, que s’habili-
tarà a l’espai on actualment 

hi ha el gimnàs, l’ajuntament 
reubicarà l’equipament es-
portiu a la planta baixa del 
pavelló municipal. 

Llívia ofereix un entorn privi-
legiat als amants de les ca-
minades, de les marxes per 
la muntanya i el senderisme, 
entre altres. També ho és per 

i senyalitzats pel projecte de 
millora de camins que ha im-
pulsat l’Ajuntament de Llívia, 
aquests últims mesos.

a la pràctica de la BTT o bi-
cicleta de muntanya a tra-
vés de pistes aptes o itine-
raris específics, alguns dels 
quals han estat posats al dia 

Un dels equips participants a la Pyrenees Cup. (Autor: Ajuntament de Llívia).

Alfons Brosel, medalla de l’Esport. (Autor: Ajuntament de Llívia).

president del PEC (Club 
d’Esquí Puigcerdà) des de 
l’any 2012.

En ambdós casos, va ser 
l’Ajuntament de Llívia que 
va proposar-los per aquesta 
distinció.

Un entorn privilegiat per a la pràctica dels esports a l’are lliure
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Ja fa dies que ha començat 
la competició pels diferents 
equips federats del Club 
Bàsquet Llívia-Puigcerdà. 

La temporada 22/23 del Club 
Bàsquet Llívia Puigcerdà pre-
senta xifres de record: gaire-
bé 200 esportistes federats 
que conformen 12 equips de 
competició —inclòs l’Únics 
Cerdanya—. A aquests dotze 
equips (sènior cadet, infantil, 
preinfantil, mini i premini, en 
masculí) i (júnior, cadet, in-
fantil i mini, en femení), cal 
afegir-hi altres dos grups 
més de formació en P4-P5 i 
1r-2n. Aquest gruix d’espor-
tistes requereix un bon gra-
pat de tècnics i monitors for-
madors que enguany serà un 
equip humà de 18 persones.

L’entitat acull jugadors i ju-
gadores de tota la comarca. 
El director tècnic del club, 
Francesc Senpau, ha volgut 
destacar que la majoria dels 
tècnics de la casa són entre-
nadors titulats. “És un equip 
molt experimentat. Tenim 
una gran sort de poder dis-
posar de l’equip de forma-
dors que actualment hi ha a 
Llívia”, explica Senpau.

Senpau ha valorat positiva-
ment el suport d’empreses i 
comerços comarcals, de les 
quotes de les famílies i del 
suport institucional que fa 
possible el projecte esportiu. 
L’equip juga els seus partits 
als pavellons de Llívia i de 
Puigcerdà.

Únics, més activitats
Pel que fa a l’equip de 
l’Únics Cerdanya, aquest 
any s’ha ampliat els dies 
de formació i no sols es 
farà bàsquet sinó que tam-
bé es treballarà la psico-
motricitat “amb la idea que 
els integrants d’aquest 
grup puguin guanyar en 
coordinació, equilibri i agi-
litat”, explica Senpau. Re-
cordem que l’Únics Cer-
danya és un equip format 
per persones amb dis-
capacitat intel·lectual, en 
un projecte recent de poc 
més de dos anys. Val a dir 
que gràcies a aquesta la-
bor, un dels membres de 
l’equip, Miguel Lozano, ha 
format part, aquest estiu, 
de la selecció estatal de 
bàsquet que ha participat 
Special Olympics World 
Games Berlin 2023 i n’ha 
tornat amb la medalla d’or 
penjada al coll.

La temporada passada, en-
tre els diferents objectius as-
solits, destaca el títol de lliga 
de l’equip Cadet B2 (masculí) 
i la segona plaça aconsegui-
da per l’equip mini masculí 
—subcampió de grup, a la 2a 
fase del nivell C2—.

Tercera Catalana
L’equip sènior masculí tor-
narà a competir a Tercera 
Catalana. L’equip estarà diri-
git pel també director tècnic 
del club, Francesc Senpau. 
El tècnic afirma que l’objectiu 
és mantenir la categoria, te-
nint en compte que enguany 
hi ha nous jugadors i el siste-
ma de treball i de preparació 
variarà amb relació a la tem-
porada anterior.

El Club Bàsquet Llívia-Puigcerdà torna a 
presentar 14 equips per a la temporada 22-23
L’entitat forma més de 200 esportistes de la Cerdanya de diferents edats

L’equip de tècnics del Club Bàsquet Llívia-Puigcerdà, aquest 22-23.

L’equip tècnic de 
l’entitat està format 

per 18 persones



El Club Karate Llívia-Puigcerdà recuperarà, 
aquesta temporada, el seu campionat social

El Club Karate Llívia-Puigcer-
dà ha iniciat la temporada, 
aquest passat mes de setem-
bre. L’entitat, que disposa 
d’una sala d’entrenament a 
un dels locals que hi ha al pa-
velló municipal, ha començat 
el curs esportiu amb una se-
tantena d’alumnes inscrits. El 
responsable tècnic del club, 
Raül Martínez, explica que 
hi ha quatre grups de treball, 
tres dels quals s’entrenen a 
Llívia i un més a Puigcerdà. 
Els grups són d’edats com-
preses entre els 5 a 12 anys, 
dels 12 als 16 anys i un de 
més de 16 anys.

Martínez recorda que la fina-
litat dels entrenaments és la 
formació tècnica i la millora 
física dels alumnes. “Per a 
nosaltres, la competició no 
és el primordial. Participem 
en els tornejos i campionats 
per saber-nos el nivell, més 
enllà de quedar primers, se-
gons o tercers”, afirma Mar-
tínez.

Entre la setantena d’alum-

El curs esportiu comença amb 70 alumnes inscrits i quatre grups de formació
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nes, molts de Puigcerdà i de 
Llívia, però altres de l’Alta 
Cerdanya i alguns de la resta 
de la comarca.

L’any 2010 es va començar a 
impartir classes de karate a 
la Cerdanya. Des d’aleshores 
s’ha convertit en una activi-
tat practicada per un nombre 
important de nens i nenes, i 
ha esdevingut una activitat 
quotidiana per a moltes famí-
lies.

I és des del 2014 que la Cer-
danya compta amb un club 
propi: el Club Karate Llí-
via-Puigcerdà. Actualment, 
el club està afiliat a la Fe-
deració Catalana de Karate 
(FCK).

QUADRE D’HONOR

CAMPIONAT DE CATALUNYA DE KYUS 

(MONTCADA I REIXAC) -MAIG 2022-

Categoria juvenil femení, 3a classificada: 

Jana Aluju Gutiérrez.

Categoria benjamí mixt, 3a classificada: 

Noa Carrasco Pérez.

CAMPIONAT  DOJO SANT FELIU 

(ST. FELIU DE GUÍXOLS) -MAIG 2022-

Kata infantil femení, 1a classificada: 

Yvette Vilà Carnicero.

Kata infantil masculí, 3r classificat: 

Guillem Teva Solanas.

Kata juvenil femení, 3a classificada: 

Jana Aluju Gutiérrez.

Kata veterans, 3r classificat: 

Sebastien Muñoz Combescure.

Kumite infantil femení, 3a classificada: 

Martina Martí González.

Kumite juvenil femení, 3a classificada: 

Yaiza Casado Rozas.

Kumite júnior masculí, 3r classificat: 

Sebastien Muñoz Combescure.

CAMPIONAT DE CATALUNYA DE KYUS 

(MONTCADA I REIXAC) -DESEMBRE 2021-

Kata juvenil femení, 3a classificada: 

Jana Aluju Gutiérrez.

Kata infantil femení, 2a classificada: 

Yvette Vilà Carnicero.

I CAMPIONAT DE PROMOCIÓ ENCAMP 

(ANDORRA) -NOVEMBRE 2021-

Benjamí mixte, 2a classificada: 

Carla Ordóñez Gómez.

Aleví mixte, 3r classificat: 

Arnau Puigdemasa Graña.

Infantil femení, 1a classificada: 

Yvette Vilà Carnicero.

Juvenil femení, 3a classificada: 

Jana Aluju Martorell.

CAMPIONAT DE CATALUNYA CADET, JÚNIOR 

I SUB-21. (SANT CELONI) -OCTUBRE 2021-

Kata, cadet, 3r classificat: 

Bernat Vilà Carnicero.

Kumite, cadet, 3r classificat: 

Bernat Vilà Carnicero.

Alguns dels esportistes que es formen al Club Karate Llívia. (Entitat)

Els grups són d’edats 
compreses entre els 5 
a 12 anys, dels 12 als 
16 anys i un de més 

de 16 anys
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Més d’un centenar d’esquiadors iniciaran la
temporada amb el Club Esquí Llívia

La temporada 22/23 es pre-
senta engrescadora pel Club 
Esquí Llívia. Més d’un cen-
tenar d’esquiadors/res ini-
ciaran o continuaran la seva 
preparació tècnica i física 
per la competició d’esquí 
aquests pròxims mesos que 
els portarà a ser presents 
a diferents proves a l’Estat 
espanyol i Catalunya, prin-
cipalment. L’entitat llivienca 
prepara els seus esportistes 
a les pistes d’esquí de Nei-
ges Catalanes, bàsicament, 
i també a La Molina. Alex 
Lluch, administrador del 
club, explica que “entre els 
dies de concentracions i es-
tades i la competició oficial, 
els nostres esquiadors esta-
ran més de 7 mesos en actiu 
al llarg de la temporada”. 

Aquest any, com ja s’havia 
anunciat, fins a vuit esquia-
dors del Club d’Esquí Llívia 
competiran, aquesta tem-
porada, amb la selecció es-
panyola i l’equip català. En 
aquest cas, dos dels espor-
tistes seleccionats, Arnau 
Cardeña Vila (a l’equip de 
desenvolupament de l’esta-
tal) i Martí Cardeña Vila (al 
combinat català), són fills de 
Llívia. La resta dels membres 
del club, dos formaran part 
de la selecció espanyola en 
la modalitat de freestyle, en 
la disciplina de bamps: Lu-
cas i Oliver Verdaguer Forn 
(Meranges). Els altres tres 
seleccionats, en aquest cas 
per competir amb l’equip ca-
talà, i també integrants del 

La preparació tècnica i física, més la competició, farà que els joves tinguin un 
calendari de treball de més de 200 dies

Club d’Esquí Llívia, són Mar-
tina Llorens Garciandía, Al-
bert Saiz Ruíz i Víctor Roche 
Espinós. El vuitè seleccionat 
és Anton Oliver Forn que, en 
competició de freestyle, serà 
a la selecció catalana (però, 
en seguiment de la Federa-
ció Espanyola).

Lluch considera que la 
presència d’aquests esquia-
dors als combinats estatal i 
català és un incentiu per a la 
resta dels membres de l’enti-
tat. “Com a club, estem molt 
orgullosos dels resultats que 
estem obtenint amb la feina 
feta. I, a títol particular, des-
prés de tant esforç i dedi-
cació, és un premi”, explica 
Lluch.

El Club Esquí Llívia disposa 
de l’oficina de l’entitat a un 
espai del pavelló municipal.

Imatges d’esquiadors del club, cedides per l’entitat.

Vuit esquiadors del 
club, seleccionats 
per l’espanyola i la 

catalana  



Un estudi remarca l’excepcionalitat del 
mobiliari de la farmàcia Esteva de Llívia

Un estudi encarregat pel Mu-
seu de Llívia a l’Institut Ca-
talà de Recerca en Patrimoni 
Cultural (ICRPC) ha remarcat 
el valor del conjunt del mobi-
liari de la farmàcia Esteva de 
Llívia, destacant la seva ex-
cepcionalitat i els elements 
que el fan singular en el con-
text patrimonial de l’època 
del Barroc a Catalunya i a 
Espanya.

L’estudi, elaborat per l’in-
vestigador de l’ICRPC, Adrià 
Vàzquez, i pels professors de 
la Universitat de Girona, Joan 
Bosch i Francesc Miralpeix, 
que n’han fet la supervisió 
i seguiment,  ha estat pos-
sible gràcies a un conveni 
impulsat pel Museu de Llívia 
amb la institució de recerca 
catalana. Aquest treball pre-
veia dues fases. La primera 
fase, tot just ara completa-
da, s’ha centrat en la recerca 
arxivística i bibliogràfica dels 
conjunts conservats. A partir 
de les dades i informacions 
conegudes, i amb les noves 
aportacions, degudament or-
denades i analitzades en un 
relat diacrònic, l’informe ha 
acotat la cronologia de les 
caixes i del cordalier, perme-
tent una millor lectura dels 
conjunts i una anàlisi de l’es-
til i del sentit iconogràfic de 
les representacions. 

La recerca arxivística ha 
permès, també, assenyalar 
alguns artífexs com a possi-
bles candidats per a l’autoria 
de les caixes. El resultat de 
l’estudi, presentat la setma-
na passada al director del 
Museu de Llívia, Gerard Cu-

ment de la posada en comú 
del desplegament museo-
gràfic, que comptarà amb la 
participació d’altres agents i 
actors relacionats amb l’es-
tudi  del patrimoni material i 
immaterial  de la farmàcia per 
tal de donar major visibilitat 
i sentit a un dels espais més 
notables del patrimoni cultu-
ral català de l’època del Ba-
rroc a Catalunya.

Treball definitiu
En les pròximes setmanes, 
el treball es tancarà amb la 
incorporació, si els investiga-
dors ho consideren rellevant, 
dels  resultats del projecte 
Aromas Itinerarium Salutis 
(Universitat de València) que 
ha dut a terme una anàlisi 
fisicoquímica dels materials 
de les caixes. L’estudi de 
l’ICRPC també es comple-
mentarà amb la informació 
que s’hagi pogut extreure de 
dues caixes policromades 
que encara mantenen els he-
reus de la família Esteva. Cu-
nill afirma que la voluntat és, 
un cop acabat l’estudi, publi-
car el treball complet.

nill, posa en evidència la ne-
cessitat que hi havia d’obrir 
noves línies de recerca i d’or-
denar i revisar la informació 
publicada. En paraules del 
mateix director: “era una in-
formació dispersa i, en molts 
casos, poc aprofundida i do-
cumentada. Calia aquesta 
anàlisi més treballada”.

Cunill considera que malgrat 
que el treball no hagi pogut 
concloure amb exactitud qui 
és l’autor del cordialer o de 
les caixes policromades —
de fet, tampoc era la finalitat 
principal—, sí que ha eviden-
ciat la singularitat de la far-
màcia Esteva en relació amb 
altres farmàcies de la mateixa 
època. Tant és així que Cunill 
destaca que “aquesta realitat 
ha de tenir una aplicació mu-
seogràfica. Entenc que això 
ens obre moltes possibilitats 
didàctiques futures, dins del 
museu i vinculat, també, al 
seu entorn, tenint en comp-
te la influència del barroc a la 
Cerdanya”. 

Amb relació a això últim, la 
segona fase del conveni pre-
veu que l’ICRPC faci el segui-

Les dues caixes, en mans dels hereus Esteva. (Museu de Llívia).

El treball ha estat elaborat per l’Institut Català de Recerca en Patrimoni Cultural




